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לבן ביקש לעקור את הכל - ניסה לפגוע בשרשים

א
"וישלח מלאכים אל בלעם בן בעור פתורה אשר על הנהר ארץ בני עמו 
לקרוא לו לאמור הנה עם יצא ממצרים וגו' ועתה לך נא ארה לי את 

העם הזה אולי אוכל נכה בו ואגרשנו מן הארץ" )כב, ה(.

וכתב רש"י וז"ל, וא"ת מפני מה השרה הקב"ה שכינתו על עכו"ם רשע, 
כדי שלא יהיה פתחון פה לעכו"ם לומר אילו היו לנו נביאים חזרנו למוטב, 
העמיד להם נביאים והם פרצו גדר העולם, שבתחילה היו גדורים בעריות 

וזה נתן להם עצה להפקיר עצמם לזנות', עכ"ל. 

מבואר שתפקידם של הנביאים בכלל הוא להחזיר את העם למוטב, ולמטרה 
זו בא גם בלעם הרשע, ועל זה אומר רש"י שלא רק שבלעם לא מילא את 
תפקידו לשפר ולהיטיב את מעשי הגויים, אלא הוא גם הוסיף להחטיאם 
הרבה יותר שפרץ גם את מה שכן היו גדורים בהם - שעד עתה היו גדורים 

בעריות והוא נתן להם עצה להפקיר עצמם לזנות.

אך מה שכתב רש"י 'שבתחילה היו גדורים בעריות', דבר זה צ"ב, שהרי 
ישנם שני פרשות שלימות - פרשת אחרי מות ופרשת קדושים שבהם 
התורה מבארת באריכות את כל איסורי העריות, וכתוב שם מפורש "אל 
תטמאו בכל אלה כי בכל אלה נטמאו הגוים אשר אני משלח מפניכם", 
התורה מזהירה אותנו להיות גדורים, ולא להיות פרוצים בעריות כגויים, 

וכיצד אפשר לומר שבתחילה היו גדורים מן העריות. 

אלא הפשט הוא שישנם שני סוגים של 'חוטא', יש אדם שמבחינת הערכים 
שלו הוא מבין שהדבר הנכון הוא להיות גדור מן העריות, ואדם כזה על 
פי רוב הוא נשמר, אלא שלפעמים הוא לא עומד בפיתוי ועושה דברים 
שבדעתו ברור לו כי הם אינם ראויים, אבל זה בחינה של 'כשלון', - כלומר 

שמבין שדבר זה אינו נכון ואינו ראוי, אלא שהוא 'נכשל'.

ואכן אדם שכזה אי אפשר לומר שהוא פרוץ באותו הדבר, כי עד כמה 
שהוא מבין שהדבר אינו ראוי, אי אפשר לומר עליו כי הוא פרוץ בו, אך 
לעומת זאת אדם שעושה ככל העולה על רוחו ולא מואס בשום מעשה, 
ולא חושב על שום דבר שאינו ראוי, הוא אדם פרוץ לחלוטין, אין לו גדר 

- שום דבר אינו עומד בפניו.

ולזאת מתכוון רש"י במש"כ שמתחילה היו גדורים בעריות, וודאי שאין 
הכוונה לומר ששמרו על גדרי הקדושה ונשמרו מכל העריות - כמש"כ 
להדיא – ש'בכל אלה נטמאו הגויים', כלומר שכן היו חוטאים,  אלא שעדיין 
היה זה בבחינת 'כישלון' – עדיין היו להם אי אלו גדרים שהם כן שמרו 
עליהם, אבל מרגע שבא בלעם ונתן להם עצה להפקיר את הבנות – בלי 
שום גדר הכל הפקר, הוא הפך את כל המעשים השפלים האלו להיות 

'לכתחילה', זה נקרא 'פרץ גדרי עולם'.

והנה בגוף הדברים יש להתבונן, שהלוא כשבלק קרא לבלעם הוא לא ביקש 
ממנו אלא לגרש את כלל ישראל על ידי שיקללם בשביל שלא ילחמו בו, 
ואם כן מה הקשר בין עצת בלעם - להפקיר את בנות מואב, אל המטרה 

שלשמה הוא בא - לגרש את כלל ישראל מהארץ ושלא ילחמו במואב.

ואמנם בפשטות אפשר לומר שאחר שראה בלעם שאין ביכולתו להשמידם 
על ידי קללה, הוא החליט להחטיא אותם ובכך להשיג את מטרתו על ידי 
העונש שיבוא עליהם על חטא זה, אך נראה כי ישנו קשר מהותי יותר בין 
עניין הקללה של בלעם לבין החטא המסוים הזה של "ויחל העל לזנות את 
בנות מואב" - שעל ידו יהיה ישיג באמת את המטרה של 'אגרשנו מן הארץ'.

ב
והנראה לבאר בהקדם שהנה כידוע ישנו חילוק מהותי בין בחינת הנסיון 
שהיה לכלל ישראל בשעה שכבר הגיעו לארץ ישראל, לנסיונות שהיו להם 
בשעה שעדיין היו במדבר, שקודם שנכנסו לארץ, היה בתוכם את ה'ערב 
רב' שעלה עימם ממצרים, וזה היה מציאות של רע בתוככי כלל ישראל, 
ורוב החטאים של דור המדבר היה מכוחם של הערב רב, כמבואר בחז"ל.

אולם כשנכנסו לארץ החשש לא היה עוד שיכשלו מחמת הערב רב, אלא 
שעכשיו היו צריכים להיזהר מאותם שבעה עממים, ולכך ציוותה התורה 
)דברים כ, טז-יז( "רק מערי העמים האלה אשר ה' א-להיך נותן לך נחלה 
לא תחיה כל נשמה, כי החרם תחרימם החתי והאמורי הכנעני והפריזי" 
וגו', וכמו שמבואר הטעם בפסוק שלאחמ"כ "למען אשר לא ילמדו אתכם 
לעשות ככל תועבתם אשר עשו לאלוהיהם" וגו', כלומר שהסכנה בארץ 
ישראל באה מהעמים שמחוץ לישראל, ולא כמו שהיה במדבר שהסכנה 

היתה מתוך כלל ישראל.

ואמנם שני בחינות אלו חלוקות מעצם מהותם, כמו שידוע מהגר"א 
באדרת אליהו ובעוד מקומות, שיש כח של יצר הרע שבא מתוך האדם 
ואלו הם התאוות החומריות שמושכות אותו אל החטא, אך יש כח שאינו 
בא אלא מבחוץ ומפתה את האדם לחטא. והיצה"ר הפנימי הוא בחינת 
הערב רב שנמצא בתוך כלל ישראל ומחטיא אותו, אך שבעה עמים הם 
כנגד כח היצר החיצוני- שהם היו מחוץ לכלל ישראל, ומבחוץ הם פיתו 

את ישראל לחטא.

ולפי זה נראה לבאר שהנה בלעם בא ורצה לכלות את כלל ישראל, וכמו 
שרואים בפסוקים שהוא פעל בצורה שהיתה אמורה לפגום בשורשים 
שלהם, הוא רצה להילחם עם היסוד העמוק שעליו כלל ישראל עומד, 
וכמבואר בחז"ל שהקריב פרים כנגד אברהם ובנה מזבחות כנגד יצחק, 

כי הוא רצה לגבור על כל השורשים שלהם.

אך בשעה שראה כי לא עלה בידו למצוא פגם בשורשים כי - "לא הביט 
אוון ביעקב ולא ראה עמל בישראל", וגם לא הצליח לכלותם בקללתו 
כמו שכתוב "מה אקוב לא קבה קל" אמר בלעם אם אני לא יכול לכלותם 
ולמנוע את כניסתם אל הארץ, לפחות אגרום להם שאחר שיכנסו אליה 

יצאו ממנה לגלות.

ובשביל זה בא בלעם ויעץ את עצתו הנוראה, להפקיר את בנותיהם לזנות, 
לגרום למצב של "ויחל העם לזנות אל בנות מואב" הוא יגרום להם ללכת 
בדרכי הגויים, וכאשר ישראל הולכים בתועבות הגויים הארץ מקיאה 

אותם מקרבה.

ואכן מתוך כל החטאים שהיו במדבר לא היה שום חטא שבא גוי חיצוני 
לישראל והחטיא אותם עד לחטא של בעל פעור, שעד עתה היו מתאוננים 
מקרב המחנה, היו מרגלים מנשיאי ישראל, והיה את קורח ועדתו שחלקו 
על משה ואהרון, אך כל אלה היו מקרב העם - המחטיאים הגיעו מבפנים, 
אבל בעל פעור לעומת זאת היה החטא הראשון שהוא דומיא דחטאי 

שבעה עמים - המחטיאים הגיעו מבחוץ.

ואת השורש הרע הזה הכניס בלעם בעם ישראל באותו המעשה, הוא 
הכניס כח של טומאה מבחוץ, ובכך הוא גרם לאותו 'מעשה אבות' שיהיה 
'סימן לבנים' שבסופו של דבר יצאו ישראל לגלות בבל מכוחן של עבירות 
אלו - שבית ראשון חרב על עבודה זרה וגילוי עריות, בלעם פרץ גדרי 

ממרן הגאון הגדול
רבי יהושע אייכנשטיין שליט"א

ראש ישיבת 'יד אהרן' דעת
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עולם כדי הוא רצה ליצור שורש שבסופו יגררו ישראל לעבודה זרה 
ועריות כשיכנסו לא"י.

ג 
והנה ידוע מה שכתוב בתרגום יונתן בן עוזיאל שבלעם הרשע הוא לבן 
הארמי, והדברים מתיישבים היטב עם מה שאומרים בהגדה של פסח 'לבן 
ביקש לעקור את הכל, שנאמר ארמי אובד אבי', העומק של עצת בלעם 
שמתחילה הוא כבר רצה לעקור את הכל, הוא רצה לעקור את השורשים 
של אברהם יצחק ויעקב, אך משלא הצליח תחת זאת הוא פרץ גדרות 
עולם, והכל כדי להכניס שורשים רעים לתוך תוכו של עם ישראל - כי 

בסופו של דבר הוא יצליח לעקור אותם מכח זה.

אולם אנו צריכים ללמוד מכך עד כמה גדול כוחם של השורשים, כשבלעם 
רצה לפגום בישראל הוא התחיל משם, אלא שלא הצליח מחמת חזקם של 
שורשי האומה החזקים, אך במקום שכן הצליח להגיע אל השורשים הוא 
גרם לחורבן עצום, כי זהו כוחו של שורש, שמשפיע על כל הבניין כולו.

וזה עלינו לדעת ששנים אלו - שנות הבחרות, אלו השנים שמהווים את 
השורש לכל חיינו, וככל שנעבוד בימי הנערות לתפוס גדרים ולבנות חיבור 
לקדושה, כך נחיה כל חיינו בצורה חזקה יותר ויציבה יותר, וככל שנחיה 
יותר בדרגות של רוממות, זה יכנס גם לדורות הבאים, ובדור זה בעוונותינו 
הרבים אין שום גדרים הכל הפקר ואין שום מחוייבות לכלום, והמצב הזה 
כולל גם שהולך ונחלש מאתנו עול תורה ועול מלכות שמים, ולכן חשוב 
מאוד לפתח את עצמינו עם חיבור לקדושה ולהתרגל לגדרים, וכך נזכה 
שכל חיינו יעמוד על שורשים חזקים ויציבים של חיבור לתורה ונזכה 

להעמיד הלאה דורות שיהיו שייכים גם הם לתורה ולמצוות.

הדרך לחיזוק בלימוד התורה - ע"י שמחדשים בה 

א[ שמחה גדולה היא שזכינו בימים האחרונים בס"ד לאיחוד רוב רובם של בני הישיבה בתוך היכל הישיבה הקדושה. יאמר לשבחכם, כי אתם 
מתמודדים בהצלחה מרובה עם התנאים הקשים להישאר סגורים זמן רב בתוך הישיבה, ומתעלים מעלה מעלה. יתן ה' שתמשיכו הלאה בעליה הזו 

ותצאו מכאן מחוזקים, יחד עם כל המטען הרב שצברתם כעת בישיבה.

אמנם ודאי הוא שהקושי מורגש, ונותן את אותותיו בבחורים, ובמיוחד שכבר מתקרבים לקראת סוף ה'זמן', תקופה שבדרך כלל יש בה מעט רפיון 
בלימוד. נעמוד כאן על ענין מסוים, שנוכל לשאוב ממנו כוחות מחודשים להמשיך בדרך העליה, ולהתגבר על הקשיים.

בכל תחילת 'זמן' חדש יש חיזוק גדול, אוירה חזקה של לימוד והתעלות. אך כעבור תקופה מסוימת הרגשה זו דועכת במידה מסוימת והלימוד נעשה 
יותר רופף. הסיבה לכך היא הכלל שדבר חדש או מצב חדש גורם לשמחה. 

להלכה נפסק שמברכים ברכת 'שהחיינו' על פרי חדש, זאת משום השמחה שבהופעת הפרי )עי' לשון המשנ"ב )רכ"ה, י( 'דעיקרה נתקן על שמחת 
הלב שמשמח על צמיחת פרי חדש'(, ולכן בתחילת ה'זמן', המצב החדש מעורר שמחה, ולומדים חזק עם חשק רב. לעומת זאת בהמשך הזמן ובמיוחד 

לקראת סוף הזמן כאשר הרגשת ההתחדשות איננה, חלה ירידה מסוימת בחשק ובהתלהבות שבלימוד.

על כן נראה, כי הדרך להתחזק כעת בלימוד התורה הוא ע"י שנרגיש בה איזה חידוש מסוים, שלא נתייחס אליה כאל דבר ישן ורגיל אלא כאל דבר חדש.

ואכן, בפרשת קריאת שמע שבפרשת ואתחנן )ו, ו( נאמר "והיו הדברים האלה אשר אנכי מצוך היום על לבבך" ופרש"י, 'לא יהיו בעיניך כדיוטגמא 
ישנה שאין אדם סופנה, אלא כחדשה שהכל רצין לקראתה'. הרי לנו, כי ציווי מיוחד הוא בתורה, שנתייחס אל דבריה כאל דבר חדש. ומכאן אנו 

למדים כי טמון בתורה כח מיוחד של 'התחדשות', עד שניתן ללומדה ולהרגיש אותה כחדשה ממש, שעל זה בא הציווי 'יהיו בעיניך כחדשים'.

ויש להתבונן בדברים, מהי הדרך בה אכן נוכל להרגיש את התורה כחדשה בכל יום, והרי אנו לומדים את אותם סוגיות, יום אחרי יום, במשך שנים 
רבות, עד שלימוד התורה נראה לנו כעסק בדבר ישן ורגיל.

ב[ ונראה לבאר את עומק הענין: ע"פ דברי הנפש החיים בשער ד' )י"ב( 'וכל שכן חידושים אמיתיים המתחדשין על ידי האדם, אין ערוך לגודל 
נוראות נפלאות עניינם ופעולתם למעלה. שכל מילה ומילה פרטית המתחדשת מפי האדם, קודשא בריך הוא נשיק לה ומעטר לה, ונבנה ממנה עולם 

חדש בפני עצמו, והן הן השמים החדשים והארץ החדשה שאמר הכתוב', )עיי"ש שהביא כן מהזוה"ק(.

מבואר בדבריו, שכאשר אדם עוסק בתורה ומחדש בה בצורה אמיתית, חידושי התורה בונים עולמות! והיינו, שכשם שידוע מהזוה"ק שהקב"ה 
'איסתכל באורייתא וברא עלמא' - שמכח התורה נברא העולם, כך גם אדם העוסק בתורה ומחדש בה, בורא עולמות ממש, 'שמים חדשים וארץ 

חדשה', כפשוטו ממש.

והנה ידוע, שאדם הראשון נברא אחרון למעשה בראשית, ונכללו בו כל הכוחות של הבריאה וכל העולמות העליונים, עד שהאדם מורכב מכל מה 
שיש בבריאה ובכל העולמות. ז"ל הנה"ח שער א' )פרק ו'( 'אבל עיקרו של דבר, כי הוא יתברך שמו, אחר שברא כל העולמות, ברא את האדם אחור 
למעשה בראשית, בריאה נפלאה, כח מאסף לכל המחנות, שכלל בו כל צחצחות אורות הנפלאות והעולמות והיכלין העליונים שקדמו לו, וכל תבנית 
הכבוד העליון בסדר פרקי המרכבה, וכל הכוחות פרטים הנמצאים בכל העולמות עליונים ותחתונים, כולם נתנו כח וחלק מעצמותם בבנינו, ונכללו 

בו במספר פרטי כוחותיו שבו', ע"כ.

ולאור דברים אלו היה נראה לומר, שעד כמה שבשעה שאדם מחדש בתורה, הוא בורא ומחדש עוד עולמות, ודאי הוא שחידוש העולמות אינו 
מסתכם רק בעולמות עצמם, אלא שחידושי התורה מחדשים גם בו בעצמו מציאות חדשה! שהלא האדם כלול מכל העולמות, והחידוש שנוצר 

בעולמות הוא בעצם חידוש גם בכוחות הנפש שלו עצמו!

זהו ביאור הענין שניתן להרגיש את התורה כחדשה בכל יום, משום שכאשר אדם מחדש בתורה כראוי, התורה יוצרת בו בנפשו מציאות חדשה שלא 
היתה בו קודם לכן, והתחדשות זו מעוררת בו את השמחה בדברי התורה, ונותנת לו את האפשרות להרגיש בתורה טעם חדש בכל יום, מכאן ועד 

לדרגה בה מרגישים את החידוש שבתורה ממש כאילו היום ניתנה – 'שמחים כנתינתן מסיני'.

ג[ והנה, בעצם המושג 'חידושי תורה', ידועים דברי בעל הנפה"ח, שהחידושים אינם המצאת דברים שאף אדם אחר לא חשב עליהם מעולם, אלא 
'חידושי תורה נקרא כל מה שלומד יותר ומתבררים הדברים מחוורים אצלו, כל זמן שאתה ממשמש בהם אתה מוצא בהם טעם, וכשמרבה לחזור 

נתבאר בזה טעמים ופירושים שנתחדשו וזה נקרא חידושי תורה' )כתר ראש, הל' ת"ת, נו(.

והיינו שע"י עמל ועסק התורה לברר ולנתח היטב את כל הצדדים, מגיעים לידי הבנת הדברים באופן ברור, הבנה זו היא הנקראת 'חידושי תורה' )עי' 
קו"א לחזו"א א, ב שביאר כן(, וחידושי תורה אלו גורמים לשמחה עילאית, וכך מרגישים את התורה כחדשה ממש.

ונמצא, שאם ברצוננו לחזק כעת את הלימוד, שלא יהיה ח"ו רפיון, יש להתחזק בענין זה – ללמוד את התורה בעמל ובעיון עמוק, לנתח ולהבין כל 
דבר לאשורו, למסור ולכתוב 'חבורות' ו'הערות', שכל אלו הם אמצעים להגיע להבנה ברורה בסוגיות. וככל שנתאמץ לחדש בתורה, נזכה להרגיש 

את התורה כחדשה, ולשמוח בלימוד, ובכח זה נוכל בס"ד להמשיך בלימוד התורה ביתר שאת עד לסוף הזמן.


